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S L O V O    S T A R O S T K Y

Milí spoluobčané!
Jaro se probouzí nejen v příro-

dě, ale jarní sluníčko vlévá i sílu 
do žil každého z nás. Přestože se 
jistě všichni těšíme na přicháze-
jící příjemná období roku, s jis-
tými obavami pozorujeme a od-
hadujeme, jaký letošní rok bude. 
Zda nás bude počasí i nadále 
zkoušet a kolik toho bude muset 
vydržet příroda kolem nás, po-
kud opět přijde teplé, suché, až 
horké klima. 

Řadu občanů trápí pokles hla-
din vody ve vlastních studnách, 
jistě oceňují, že zásobování vo-
dou prostřednictvím vodovo-
du je velká úleva. Zásoba vody  
ve vírské nádrži je pro tento rok 
zajištěna. Přesto se vodárenské 
společnosti začínají vážně za-
bývat možnými krizovými si-
tuacemi, které by mohly nastat  
v případě pokračujících klimatic-
kých změn a sucha. 

Bohužel naše oblast je ohro-
žena i dalším projevem suchého 

klimatu, kterým je 
rozsáhlé poničení 
lesních porostů, 
obzvlášť smrko-
vých, kůrovcem. 
Štěpánovské obec-
ní lesy jsou kůrov-
covou kalamitou 
postiženy rovněž  
a bylo zásadním 
úkolem prvních 
měsíců roku zajis-

tit pokácení zasažených poros-
tů, abychom připravili plochy  
k novému zalesnění. Lesní spo-
lečenství obcí Karasín, které se  
o naše lesy stará, nám zajistilo 
dřevařskou firmu a ta se pus-
tila do likvidace postižených 
porostů. Očekáváme, že bude 
vykáceno cca 3 000 m3 kůrov-
cového dříví, které jsme firmě 
Brugge s.r.o. prodali nastojato  
za 300 Kč/m3. Ostatní náklady 
na přípravu mýtin pro osázení se  
budeme snažit eliminovat na mi-
nimum, abychom měli dostatek 
prostředků na výsadbu nových, 
vesměs odolnějších dřevin, aby 
se za několik desítek let opět lesy 
rozrostly pro naše další generace. 
Možná se někdo zeptá, kdo za to 
může? 

Důvodů je bohužel více, ale 
stěžejním problémem je změna 
klimatických podmínek, neob-
vykle horké počasí od jara do 
podzimu v posledních dvou třech 
letech. Smrkové porosty jsou na-

padány kůrovcem více či méně 
každoročně, v posledních hor-
kých letech však ztrácejí schop-
nost se tak obrovskému množení 
jednoho malého broučka ubránit. 
Obecně se ví, že zdravý strom  
v dobré kondici je schopen, v pří-
padě napadení, kůrovce utopit  
v míze, kterou začne ve větší míře 
produkovat a brouku za oběť 
padne jen pár oslabených jedin-
ců. Když je však les decimován 
úmorným suchem, obrovským 
odparem vláhy, smrky ztrácejí 
schopnost obrany, protože jim 
vláha k produkci většího množ-
ství mízy chybí. Proto si moc 
přeji, aby tento rok byl na vláhu 
bohatý, protože vím, že usychání 
napadených smrků bude i přesto 
ještě nějakou dobu pokračovat  
a je docela možné, že se s existen-
cí smrkových porostů budeme 
muset v naší oblasti nadobro roz-
loučit. Je to prostě velice smutná 
kapitola a není v silách žádného 
člověka tuto situaci zvrátit. Pří-
roda si jistě svým způsobem po-
radí a doufám, že i my výsadbou 
perspektivních dřevin pro naši 
oblast přispějeme k obnově na-
šich lesů. Mé poděkování směřu-
je ke všem dobrovolným pomoc-
níkům, našim občanům, kteří se 
dobrovolně přihlásili k vyčištění 
pokácených mýtin. Za svou práci 
si zdarma mohou odvézt zbytky 
dřevní hmoty, byly jim přiděleny 
jednotlivé plochy a budeme veli-

ce rádi, pokud výsledkem jejich 
dřiny bude i vyčištěná plocha  
k sázení. Pokud by měl ještě ně-
kdo zájem, nechť se přihlásí, je 
možné, že ještě budou další plo-
chy k čištění, neboť v některých 
porostech se bude ještě do konce 
března kácet. Sázení nových sa-
zenic máme, vzhledem k jejich 
totálnímu nedostatku, zajištěno 
na září letošního roku. Pokud 
budou opět zájemci, kteří by se 
chtěli sázení nových lesů účast-
nit a přiložit ruku k dílu, budu 
velice ráda, protože práce bude 
nad hlavu. Na každé takovéto ka-
tastrofě se snažím najít něco dob-
rého, těžko se v této situaci něco 
nachází – možná jen staronový 
pohled na Vysokou skálu a Fialo-
vu vilu. Všichni dobře známe tu 
přes sto let starou fotografii, na 
které je vila uprostřed lesní pase-
ky se skálou v popředí a nápisem 
„Pohádkový kraj s romantickou 
Vysokou skálou“ – tak tento po-
hled si za nějaký čas můžeme 
opět vyfotit. Nový stoletý cyklus 
začíná! 

Na závěr mi dovolte jen pár po-
známek k některým dalším na- 
plánovaným akcím. Uvnitř toho-
to výtisku Štěpánovinek nalezne-
te dotazník k aktualizaci Stra- 
tegického plánu městyse. Ob-
racíme se v něm na všechny ob-
čany, aby napsali anonymně své 
názory na další rozvoj městyse.

(pokračování na str. 3)

Plánované akce 2019
6. 4. Divadelní představení Upokojenkyně – ochotnický  

 divadelní spolek Vířina – 18:00, KD Štěpánov
14. 4.  Zdobení velikonočního vejce na náměstí a vystoupení  

 Borověnky ve 13:30, velikon. tvoření v přísálí KD ve 14:30
20. 4.  Turnaj dvojic v nohejbale
30. 4.  Pálení čarodějnic 
18. 5.  Den rodin – vycházka do přírody
1. 6.  Den dětí
15. 6.  Pivní slavnosti
22. 6. ŠTĚKULE
23. 6.  ŠTĚKULE 
28. 6.  Plaviáda
Podrobnější informace sledujte na plakátech 
                                           a na štěpánovských webových stránkách.



strana 2

Výpis z usnesení zastupitelstva městyse

Usnesení č. 2/2018
ze zasedání Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou konaného 
dne 19. prosince 2018 v 18 hodin v zasedací místnosti Úřadu městyse 

Štěpánov nad Svratkou

Zastupitelstvo městyse Štěpánov nad Svratkou:

       BERE NA VĚDOMÍ: 
- zprávu o činnosti rady městyse
- výborů a komisí
- zprávu o probíhající inventarizaci majetku městyse za rok 2018
- aktualizaci podpisových vzorů na volební období 2018 - 2022 
- přípravu aktualizace Strategického plánu rozvoje Štěpánova nad 
Svratkou pro období 2019 – 2023 – a ustanovuje nové složení komise: 
Mgr. A. Boháčová, A. Nedoma, V. Kubík, M. Opatřil, L. Cacková
- rozpočtová opatření č. 7, 8/2018
- zprávu o plnění rozpočtu - příjmy, výdaje: leden - listopad 2018

       SCHVALUJE:

- návrhovou komisi ve složení: Miroslav Nečesánek, Milan Opatřil
- zapisovatele: Mgr. Ladislava Kobzová, Mgr. Stanislava Kubíková 
- ověřovatele zápisu: Iveta Hošková, Mgr. Alena Boháčová 
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- zařazení nových bodů programu: 
- Příloha č. 4 Smlouvy o poskytování příspěvku na částečnou úhradu 
neinvestičních výdajů ZUŠ na školní rok 2018/2019 
Příloha č. 5 Smlouvy o poskytování příspěvku na částečnou úhradu ne-
investičních výdajů DMM na období 2019 
- Žádost o finanční příspěvek na rok 2019 – Centrum pro zdravotně po-
stižené kraje Vysočina, o.p.s., Žďár nad Sázavou
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- vyzvat firmu k zaslání orientačního návrhu pro digitalizování nej-
starší kroniky Štěpánova     
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- hodnotící komisi pro výběrová řízení  - M. Opatřil, A, Horák, L. Kob-
zová 
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- jednací řád Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou podle  
§ 96 zákona č. 128/2000 Sb., o obcích ve znění pozdějších předpisů  
v předneseném znění
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- ceník služeb na rok 2019 v předneseném znění
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- finanční ohodnocení neuvolněných členů Zastupitelstva městyse 
Štěpánov nad Svratkou pro volební období 2018 – 2022 s účinností  
od 1. 1. 2019:

• Místostarosta: 13 000,- Kč
• Člen rady:  1 200,- Kč
• Člen zastupitelstva a předseda komise: 500,- Kč 
• Člen zastupitelstva, komise nebo osadního výboru Vrtěžíř 300 Kč
• Místostarostu Augustina Horáka k provádění prací na komunitní 

kompostárně a vývozu jímek, odhrnování sněhu na základě Dohody 
o provedení práce

 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
• Mimořádnou odměnu ve výši 10 000,- Kč Mgr. Vratislavu Kubí-

kovi za významnou pomoc při administraci projektu a závěrečném 
vyúčtování akce „Snížení energetické náročnosti KD s restaurací  
a penzionem Štěpánov nad Svratkou“

 PRO: 11  PROTI: 0      ZDRŽEL SE: 2
- do funkce oddávající paní Mgr. Alenu Boháčovou 
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Přílohu č. 10 Smlouvy o dílo č. 43/2010 na zajištění nakládání s ko-
munálním odpadem s TS na rok 2019 
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Návrh tarifů vodného a stočného pro rok 2019 – vodné 36,07 Kč bez 
DPH/ m3, stočné 35,30 Kč bez DPH/ m3 

výši nájmů na rok 2019 za pronájem vodovodní infrastruktury 90 tis. 
Kč bez DPH a kanalizační infrastruktury 185 tis. Kč bez DPH
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- zástupce do orgánů VOV s. m. o. Ing. Jiřího Dufka, 
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- veřejnoprávní smlouvu s pověřeným městem Bystřicí nad Pernštej-
nem, která se týká přestupkové agendy a uzavírá se na volební období 
2018 - 2022
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- cenovou nabídku firmy Staredo, s.r.o. na vyžádané dokončovací prá-
ce na zakázce „Snížení energetické náročnosti KD s restaurací a pen-
zionem Štěpánov nad Svratkou“, které nebyly součástí projektu ve výši 
281 600 Kč včetně DPH   
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- finanční příspěvek na služby Rosy – denního stacionáře a Charitní 
pečovatelské služby na rok 2019 ve výši 80.000,-Kč
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Rozpočtové opatření č. 9/2018 v předneseném znění
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Návrh rozpočtu ZŠ a MŠ Štěpánov nad Svratkou na rok 2019 včetně 
závazných ukazatelů; 
Rozpočtový výhled ZŠ a MŠ Štěpánov nad Svratkou na roky 2020 - 
2021
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Rozpočet městyse Štěpánov nad Svratkou na rok 2019 v předneseném  
znění, střednědobý výhled rozpočtu na roky 2020 – 2021
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Přílohu č. 4 Smlouvy o poskytování příspěvku na částečnou úhradu 
neinvestičních výdajů ZUŠ na školní rok 2018/2019 ve výši 4 800,- Kč
Přílohu č. 5 Smlouvy o poskytování příspěvku na částečnou úhradu 
neinvestičních výdajů DMM na období 2019 ve výši 15 300,- Kč 
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- finanční příspěvek na rok 2019 – Centru pro zdravotně postižené 
kraje Vysočina, o.p.s., Žďár nad Sázavou ve výši 1000,- Kč
 PRO: 13  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0

  UKLÁDÁ STAROSTCE: 

- zařazení národopisného souboru Borověnka do soutěže: 
Nositel tradice Bystřicka – návrh podat do konce února 2019
- z důvodu kůrovcové kalamity oslovit firmy pro likvidaci dřeva z lesa 

Usnesení č. 3/2019
ze zasedání Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou konaného 

dne 29. ledna 2019 v 18 hodin v zasedací místnosti Úřadu městyse 
Štěpánov nad Svratkou

Zastupitelstvo městyse Štěpánov nad Svratkou:

       BERE NA VĚDOMÍ: 
- zprávu o činnosti rady městyse
- výborů, komisí a pracovních skupin
- přípravu aktualizace Strategického plánu rozvoje Štěpánova nad 
Svratkou pro období 2019 – 2023 
- aktualizaci směrnice o vedení pokladny od 1. 1. 2019 a přechod 
na elektronický systém 

       SCHVALUJE:
- návrhovou komisi ve složení: Mgr. Stanislava Kubíková, Pavel Stárek
- zapisovatele: Mgr. Ladislava Kobzová
- ověřovatele zápisu: Mgr. Vratislav Kubík, Jaroslav Stárek 
 PRO: 15  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- digitalizaci nejstarší kroniky Štěpánova do roku 1950  
 PRO: 15   PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Objednávku územní studie pro územní rozhodování pro zastavitel-
nou plochu č. 1 a I/Z1 ÚP Štěpánova nad Svratkou po vydání změny  
č. 1 /lokalita Za Městečkem/
 PRO: 14  PROTI: 0   ZDRŽEL SE: 1

(pokračování na str. 3)
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S L O V O    S T A R O S T K Y (pokračování ze str. 1)

Podobný dotazník jste vyplňovali 
před pěti lety, a protože se poda-
řilo řadu naplánovaných projek-
tů zrealizovat, oslovujeme Vás 
znovu, abyste nám své nápady  
a podněty mohli opět sdělit. Pro-
tože součástí zpravodaje je pouze 
jeden dotazník na jeden dům, je 
možné si jej nakopírovat i pro 
ostatní členy rodiny, kteří proje-
ví o jeho vyplnění zájem. Bude 
jej možné stáhnout i z webových 
stránek městyse: www.stepanov-
nadsvratkou.cz v části AKTUA-
LITY. Nebo přijďte na úřad, či na 
poštu a požádejte o další výtisk, 
rády Vám jej poskytneme.  Sou-
částí dvojlistu bude i dotazník, 
který sestavila kulturní komise  

a budeme rádi, když napíšete  
i zde své názory na kulturní vyži- 
tí ve Štěpánově. Dotazníky vha-
zujte do připravené krabice v pří-
zemí úřadu, případně do schrán-
ky na vchodových dveřích úřadu.

V dubnu se budeme kulturně 
vyžívat na divadelním představe-
ní vírského divadelního soubo-
ru Vířina, které má název UPO-
KOJENKYNĚ a koná se 6. 4. 2019 
od 18.00 v KD ve Štěpánově.

14. 4. 2019 se budeme veliko-
nočně ladit a připravovat u naší 
obří kraslice na městečku, od 
13.30 hodin přijďte na vystoupe-
ní Borověnky a pomůžete nám 
dozdobit kraslici. Poté zájemce 
čeká od 14.30 hodin vyrábění ve-

likonočních ozdob v přísálí KD  
s Bárou a Ivetou Hoškovými. Jen 
si nezapomeňte vzít s sebou vy-
fouknutá vejce.

Přeji Vám všem příjemné ve-
likonoční svátky a jaro s dosta-
tečným množstvím vláhy!

Šárka Kunčíková

Sběr nebezpečného odpadu
• bude probíhat v sobotu 18. 5. 2019 od 9.00 do 11.00 hod.   
   na parkovišti před Penzionem Hodůnka
• nevozte pneumatiky, ty se teď již vracejí ZDARMA pouze  
   do pneuservisů, které mají smlouvu s EKOKOMem

Sběr železného šrotu 
• od pátku 17. 5. do neděle 19. 5. 2019 na parkovišti před    
   Penzionem Hodůnka

Kontejnery na velkoobjemový odpad
• budou přistaveny od 15. 5. do 20. 5. 2019

Výpis z usnesení zastupitelstva městyse (pokračování ze str. 2)

- Cenovou nabídku v hodnotě 16 000,- Kč na pozlacení sošky Ježíše 
Krista na křížku, který se nachází na pozemku parcelní číslo 331/1  
v k. ú. Olešnička.
    PRO: 15  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Mgr. Alenu Boháčovou jako člena hodnotící komise pro výběrová 
řízení místo Mgr. Ladislavy Kobzové
 PRO: 15  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Smlouvu o těžbě a prodeji dřeva nastojato s firmou Brugge s.r.o.
z lokalit postižených kůrovcovou kalamitou 
 PRO: 15  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Změnové rozpočty firmy Staredo, s.r.o. na více práce a změny v za-
kázce „Infrastrukturou k odbornému vzdělávání na ZŠ Štěpánov nad 
Svratkou“, které vznikly v průběhu realizace stavby  -  ve ve výši 736 
688, 71,- Kč bez DPH bez DPH, z této částky budou vyňaty přípojky ve 
výši 207 017,- Kč bez DPH 
 PRO: 15  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Smlouvu o dodávce HW a SW vybavení v projektu „Infrastrukturou 
k odbornému vzdělávání na ZŠ Štěpánov nad Svratkou“ s firmou 
C SYSTEM CZ a.s., Brno ve výši 1 545 310, 36 Kč s DPH 
 PRO: 15  PROTI: 0  ZDRŽEL SE:0
- finanční příspěvek MO STP Bystřice nad Pernštejnem na rok 2019 
ve výši 2 000,-Kč
 PRO: 15  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- Rozpočtové opatření č. 1/2019 v předneseném znění
 PRO: 15  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0

Usnesení č. 4/2019
ze zasedání Zastupitelstva městyse Štěpánov nad Svratkou konaného 

dne 5. března 2019 v 18 hodin v zasedací místnosti Úřadu městyse 
Štěpánov nad Svratkou

Zastupitelstvo městyse Štěpánov nad Svratkou:

       BERE NA VĚDOMÍ: 
- zprávu o činnosti rady městyse
- výborů, komisí a pracovních skupin
- přípravu dotazníku Strategického plánu rozvoje Štěpánova nad 
Svratkou pro období 2019 – 2023, dotazníku kulturní komise do Ště-
pánovinek I/2019
- Zprávu o výsledku přezkoumání hospodaření městyse Štěpánov nad 
Svratkou za rok 2018 

       SCHVALUJE:

- návrhovou komisi ve složení: Mgr. Alena Boháčová, Jaroslav Stárek

- zapisovatele: Mgr. Ladislava Kobzová 
- ověřovatele zápisu: Augustin Horák, Antonín Nedoma
 PRO: 11  PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0 
- zařazení nových bodů programu: 
- Žádost o poskytnutí daru na rok 2019 na provoz sociální služby Lin-
ka důvěry STŘED, z. ú. Třebíč 
 PRO: 11        PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- havarijní pojištění vozu TATRA T815 za 29 950,- Kč u Hasičské po-
jišťovny 
 PRO: 11        PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0
- podání žádosti na SPÚ o provedení komplexní pozemkové úpravy  
v k. ú. Štěpánov nad Svratkou, Borovec, Olešnička
 PRO: 11        PROTI: 0  ZDRŽEL SE:  0
- Smlouvu o dodávce v projektu „Infrastrukturou k odbornému vzdě-
lávání“ část A: Nábytek s firmou HELAGO-CZ, s.r.o., Hradec Králové 
s cenou 807.000 Kč bez DPH
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0 
- Smlouvu o dodávce v projektu „Infrastrukturou k odbornému vzdě-
lávání“ část B: Pomůcky s firmou Habilis Steel spol. s r.o., Praha s ce-
nou 374.581 Kč bez DPH
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0 
- finanční příspěvek na rok 2019 na činnost mladých hasičů jednotky 
SDH Štěpánov nad Svratkou ve výši 25 000,- Kč
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0 
- finanční příspěvek na dovybavení zásahové jednotky SDH Štěpánov 
nad Svratkou, který bude řešen s využitím dotací Kraje Vysočina, pří-
padně Ministerstva vnitra ČR
 PRO: 11         PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0 
- Žádost o podporu činnosti záchranné stanice pro handicapované ži-
vočichy Zelené Vendolí ve výši 1 000,- Kč. 
 PRO: 11          PROTI: 0  ZDRŽEL SE: 0 
- Usnesení k určení pravomocí Rady městyse k rozpočtovým opatře-
ním v předneseném změní
 PRO: 11  PROTI:  0 ZDRŽEL SE: 0 
- Žádost o poskytnutí daru na rok 2019 na provoz sociální služby Lin-
ka důvěry STŘED, z. ú. Třebíč ve výši 700 Kč
 PRO: 11          PROTI:  0 ZDRŽEL SE: 0

   UKLÁDÁ STAROSTCE: 

- odeslat žádost o komplexní pozemkovou úpravu v k. ú. Štěpánov nad 
Svratkou, Borovec, Olešnička na SPÚ do Žďáru nad Sázavou 

Zapsala: Mgr. Ladislava Kobzová
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V Á N O Č N Í  O D P O L E D N E

Je tu jaro a blíží se Velikono-
ce, ale já bych se ještě ráda vrá-
tila zpět k Vánočnímu odpoledni, 
které proběhlo v neděli 13. ledna  
v našem kostele.

Při vánočním koledování se 
nám předvedl národopisný sou-
bor Borověnka pod vedením paní 
učitelky Blechové. Usmívali jsme 
se nad výkony malých koledníků, 
dojímali nás i zkušenější zpěváč-
ci a žasli jsme nad výkony těch, 
kteří s Borověnkou vyrůstají od 
začátků.

V druhé polovině odpoled-
ne jsme si poslechli Českou mši 

vánoční od Jana Jakuba Ryby  
v podání chrámového sboru 
Magnificat z Lelekovic. Sbor ve-
dený Inkou Pospíšilovou k nám 
zavítal po delší době a opět nám 
předvedl, že prostě umí!

Odcházeli jsme plni sváteční 
nálady a už teď se těšíme na další 
krásné zážitky.

Lenka Malá

ZPRÁVIČKY OD ŽEN

Po loňské přestávce jsme letos 
opět mohly uspořádat výroční 
schůzi. Shrnuly jsme akce mi-
nulé a seznámily členky s těmi 
nadcházejícími. Přitom jsme 
oslavily svůj svátek, tedy MDŽ,  
ke kterému u nás stále nerozlučně 
patří krásný karafiát. Co nás tedy 
čeká? Teď, kdy čtete náš článek, 
snad už máme opletené vejce na 
náměstí a čekáme na oslavy Ve-

likonoc, kterých se účastníme 
jako divačky. Aktivně připravo-
vat se však budeme na Čaroděj-
nice, které proběhnou jako vždy 
posledního dubna. V květnu nás 
opět čeká výlet za květinami  
do známých zahradnictví. Už teď 
se moc těšíme.

Všem Vám přejeme krásné 
jaro!

Vaše ženy

A opět zase po roce můžeme 
bilancovat „štěpánovské čtení“. 
Věříme, že byli letos opět všichni 
spokojeni s  výběrem účinkují-
cích. Snažili jsme se, aby progra-
my mohlo navštívit co nejvíce 
žáků naší školy. Proto jsme tak 
volili i časy představení. Úsilím 
řady zaměstnanců školy se dílo 
(troufáme si říci) podařilo. Ně-
která setkání tedy byla pouze pro 
žáky školy, na vybraná jsme při-
zvali celou veřejnost. Škoda, že 
naše pozvání využila jen hrstka 
lidí. Děkujeme jim za podporu. 

Máme radost i z knížek, které 
jsme si mohli pro žáky pořídit. 
Některé máme přímo s  věnová-
ním a podpisy autorů. O to víc 
jsou pro nás cenné, neboť při je-
jich čtení si vždy vzpomeneme na 
úžasné osobnosti, s kterými jsme 
měli možnost být, poslouchat je-
jich vyprávění a čtení, ptát se na 
všechno, co nás zajímá.

Letos máme krásné vzpomín-
ky na Moniku Benešovou, Cyrila 
Podolského, Evu Ventrubovou  
a Sandru Riedlovou. K příjemné 
atmosféře čtení přispěly i členky 
Čtenářského klubu pod vedením 
paní učitelky Ivy Ostré.

Fotografie plné úsměvů a dob-

ré pohody si můžete prohlédnout 
na webových stránkách školy. 
Děkujeme za ně paní učitelce 
Stárkové.

Děkujeme úřadu městyse za 
finanční podporu, Mikroregionu 
Bystřicko, sponzorům (Kraj Vy-
sočina, společnost E-ON). Podě-
kování za krásně uvázané kytice 
pro účinkující patří zahradnictví 
Strakovo v Bystřici. 

Velké poděkování všem, kteří 
se podíleli na přípravě a realizaci 
projektu.    

Za kolektiv zaměstnanců školy 
Dáša Kameníková

Vystoupení Cyrila Podolského
Pan Podolský je režisér ve-

černíčku Krysáci. Samozřejmě 

i dalších filmů a pohádek. Jako 
první nám řekl, že na jednom 
večerníčku pracuje víc lidí. Dále 
nám ukázal, že se večerníček dělá 
pomocí fotek. Aby postavička 
zvedla ruku, musí se udělat třeba 
dvacet snímků a ty se pustí rychle 
za sebou. A jedna sekunda filmu 
je hotová, teda ne tak úplně. Ještě 
(teda jestli chcete) musí mluvit. 
Musí se najít někdo, kdo je na-
mluví. Postavičky uvnitř mají 
dřevěnou nebo železnou kostru, 
díky ní se postavička může ohý-
bat. Na ní je molitan. A potom 
hmota, která to udělá dooprav-
dické. Pan Podolský nám ukazo-
val úryvky z filmů. Moc se mi to 
líbilo…

Kateřina Sudová, 5. ročník 

Jak se mi líbil Cyril Podolský
Jestli neznáte Cyrila Podolské-

ho, tak je to režisér. Režíroval sta-
ré známé Krysáky. Ale také nám 
vyprávěl o tom, jak se vytváří 
seriál. Samozřejmě to není jenom 
režisér, ale i scénárista. Povídal 
nám, jak dlouho se natáčí jeden 
díl. Ale také, jak dlouho trvá 
natočit jedna sekunda. 25krát 
musí běhat od kamery k počítači  
a kolik při tom uběhne kilomet-

rů. A ještě také vytváří postavič-
ky, kulisy… Pan režisér vymys-
lel nový seriál, jmenuje se Šiflík  
a Šuflík. Mohli jsme dávat i otáz-
ky, ale pan režisér to měl vysvět-
lené tak do puntíku, že skoro žád-
né otázky nebyly. Bylo to úžasné. 
Škoda, že jste tam někteří nebyli.

Natálie Humpolíčková, 
5. ročník

O Monice Benešové
21. února 2019 jsme měli 

v  rámci projektu „Celé Česko čte 
dětem“ přednášku s  paní Moni-
kou Benešovou, která napsala 
knížku o své 4 200 km dlouhé 
cestě po Americe. Celá přednáš-
ka byla vedena v zábavném duchu 
a hodně jsme se nasmáli. Paní 
Benešová nám vyprávěla histor-
ky z jejího putování. Některé byly 
velice vtipné a jiné naopak nebez-
pečné, například když se v divo-
čině setkala s pumou. Celá před-
náška mě velice bavila. Je důležité 
poznávat a zkoušet nové věci, tím 
mě paní Benešová hodně inspi-
rovala a myslím, že by takových 
nebojácných a impulzivních lidí 
mělo být více. Už se moc těším, 
až si přečtu její knížku. 

Lucie Praislerová, 9. ročník  

Celé Česko čte dětem 2019 – u nás ve škole

ZEMŘEL  MILAN  BADAL 

Milan Badal (15.8.1956-24.3.2019) vychodil ve Štěpánově ško-
lu, vystudoval gymnázium v Bystřici, knihovnickou fakultu UK 
(1979), stal se chartistou, knězem (1991), spisovatelem, šéfredak-
torem Katolického týdeníku (1996-2003), místopředseda Rady 
České televize (2003-2009), místopředsedou Rady Českého roz-
hlasu (2015-2016) a osobním tajemníkem arcibiskupa Dominika 
Duky (od 2010). 

Opustil nás ve výroční den své primice, kterou měl v Brně  
24. 3. 1991.         -HJ-

V sobotu 9. února se uskuteč-
nila výroční schůze malých ha-
sičů.

Letos jsme se rozhodli pro malé 
zpestření, a proto jsme s dětmi 
nejdříve navštívili tělocvičnu ZŠ 
Štěpánov. Účast dětí byla hojná  
a myslím, že se jim to opravdu 
líbilo. Mohly si vyzkoušet vše od 
šplhu na laně i tyči, skoku přes 
kozu, kruhy až po míčové hry.

V pozdějším odpoledni jsme se 
přesunuli do přísálí kulturního 
domu, kde na děti čekalo malé 
občerstvení.

Následovala samotná schůze, 
kde jsme shrnuli, co vše jsme  
s dětmi v uplynulém roce dělali, 

kterých soutěží jsme se zúčastnili 
a jak si děti vedly.

Protože čas běží, děti rostou, 
některé odcházejí, jiné přicházejí, 
bylo nutné udělat změny ve stáva-
jících družstvech.

Dále jsme si nastínili, co nás 
čeká v následujícím roce. Samo-
zřejmě soutěže, ale i voda, kon-
krétně řeka Otava, na kterou se 
všichni moc těšíme.

Vše jsme zakončili volnou zá-
bavou. Snad se dětem i dospělým 
sobotní odpoledne líbilo a všem 
malým hasičům přejeme mnoho 
úspěchů.

Hana Kadlecová

M l a d í   h a s i č i
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ŠTĚPÁNOVŠTÍ  RODÁCI  A  OSOBNOSTI

29.  OLDŘICH BLÍHAL 
(27. 8. 1922 Chlébské – 3. 4. 2008)

Oldřich neměl vůbec radost-
né mládí. Protože byl po otci 
Němec, odvedli ho do wehr-
machtu a prošel ostrými boji 
na západní frontě. Brzy upadl 
do amerického zajetí. Po létech 
ve svých vzpomínkách vylíčil, 
jak se měl v zajateckém táboře 
ve Francii: „…syrové brambory 
jsem žral, místo vody vlastní moč 
jsem pil, vší jsem měl, že jsem je 
nestačil hubit…“

Válku však přečkal a klid pak 

našel ve štěpánovské čtvrti Ha-
mru. Psal si jednoduché verše, 
sepsal vzpomínky a procházky 
do přírody zdůvodňoval vlast-
ním mottem: „Oč lepší je ti v pří-
rodě, než-li sedět v hospodě.“ 

Stal se při těch vycházkách 
amatérským fotografem a své 
fotografie vystavoval třeba  
ve Štěpánově, v Nedvědici či  
v Bystřici.

Hynek Jurman

Strýček Adolf Jurman se na-
rodil 14. 6. 1919 v Olešničce  
v č. 12 (dnes 212), v 6 letech se  
s rodinou odstěhoval do Brna, 
ale každé prázdniny trávil  
ve Štěpánově. Od října 1936 po-
kračoval ve studiu na francouz-
ském Lycee Carnot v Dijonu, 
cestoval po Evropě, chtěl se stát 
diplomatem a kromě češtiny 
ovládal osm dalších jazyků. V létě 
1938 byl doma na prázdninách,  
a účastnil se zářijové mobilizace. 
Po kapitulaci se vrátil do Francie 
a stal se kadetem v důstojnic-
ké škole francouzské armády.  
V roce 1940 po pádu Francie 
odjel na lodi do Anglie a přihlá-
sil se k letectvu. V RAF působil 
nejprve jako tlumočník a styč-
ný důstojník pro nově příchozí  
ze zahraničí. Později jako adju-
tant a navigátor v Královském 
letectvu u 311.  československé 
bombardovací perutě, prošel  
i výcvikem na 2. pilota. Létal nad 
Biskajským zálivem, Severním 
mořem až k arktickému kruhu. 
V době invaze v červnu 1944 také 
nad Kanálem La Manche. Pozdě-
ji byl převelen na velitelství pro 
dopravu a létal do severní Afriky 
a do všech zemí Evropy. V hod-
nosti nadporučíka se stal poboč-
níkem velitele 311. čs. bombardo-

vací perutě RAF. V jeho jednotce 
byla úmrtnost 56 %, velké ztráty 
vznikaly už při výcviku.

Za minulého režimu jsme in-
formace o strýčkovi získávali těž-
ko. Až v posledních dvou letech 
se to změnilo, navázal jsem ko-
respondenci s Adolfovou dcerou 
Katharine a zjistil i jeho rodinné 
a poválečné osudy.  

V srpnu 1944 se oženil s uči-
telkou Dorothy Margaret Joneso-
vou a 10. 12. 1946 se jim narodila  
v Praze dvojčata, dcery Katha-
rine a Michelle. Dne 17. 8. 1945 
byl totiž Adolf Jurman repatri-
ován, vrátil se do Prahy a stal se 
obchodním zástupcem Avie Let-
ňany. V roce 1947 se stal na mi-
nisterstvu průmyslu asistentem 
exportního ředitele a současně 
studoval na právnické fakultě.  
Po politických změnách přišel 
protiprávně o svoji práci a opustil 
Československo. Aby neohrozil 
své příbuzné, odešel ještě legálně 
po složení vysoké finanční ho-
tovosti. Stalo se tak už podruhé, 
že musel utéct ze své domovi-
ny.  Manželka s dětmi odešla do 
Velké Británie v květnu 1948, 
Adolf v srpnu. V Anglii pracoval  
v dobrých manažerských pozicích 
a služebně cestoval po celé Ev-
ropě. Do Československa přijel  
i s dcerami poprvé v r. 1959. Pak 
ještě několikrát a 21. 8. 1968  
ve 2:00 prchal potřetí ze své vlas-
ti, tentokrát před sovětskými 
okupanty.

Už 27. března 1975 zemřel 
Adolf Jurman v nemocnici  
v Northamptonu. V srpnu 1975 
byl podle jeho přání uložen jeho 
popel do rodinného hrobu na 
židenickém hřbitově v Brně.  
Za svoje zásluhy získal dvakrát 

Válečný kříž 1939, 
dvakrát medaili 
Za chrabrost před 
nepřítelem a celou 
řadu dalších vyzna-
menání. Jen ve Ště-
pánově se několik 
desítek let nesměl 
připomínat a za od-
bojáře se vydávali 
komunisté, kteří 
nejen že nikdy do 
letadla nesedli, ale 
ani kvér neviděli a paty z domu 
nevytáhli.

Dorothy Jurmanová se vypra-
vila do Prahy na rehabilitační 
ceremoniál RAF, který se konal 
13. září 1991. Sešla se i s preziden-
tem Václavem Havlem, následně 
obdržela osvědčení o vojenské  
a morální rehabilitaci a Adolfovo 
povýšení na podplukovníka.

Dcera Katharine byla ve Ště-
pánově v září 2007, ale obě sestry 
přijely do Štěpánova až 15. září 
2018. Navštívily své příbuzné 
v domě čp. 183 i Adolfův rodný 
dům v Olešničce a velmi srdečně 
s příbuznými pobesedovali. Vů-
bec nevadilo, že česky znají jen 
pár vět…

Kathi Dorothy Mahrer žije 
ve Wallesu v Oxwich u pobře-
ží Bristolského zálivu nedaleko 
Swansea, má syna Maxe, kultu-
ristu. Ona a Lee jsou spolu 35 let. 
Michelle Ann Parsons byla uči-
telkou, žije na půli cesty z Lon-
dýna do Brighton v Guildfordu  
a má děti Dominika a Juliet. Tý-
den po návštěvě Štěpánova osla-
vili s manželem Nigelem zlatou 
svatbu.

Při besedě jsme se dozvěděli 
celou řadu podstatných i drob-
ných zajímavostí. Adolf si dal 

třeba za války druhé jméno Zo-
ran podle přítele z Chorvatska, 
protože v Anglii bylo docela 
nepříjemné mít křestní jméno 
stejné jako Hitler. Jednou jejich 
bombardér napadla německá stí-
hačka a prostřelila kabinu zrovna  
ve chvíli, kdy Adolf otočil hla-
vu do strany. Střela jej proto jen 
škrábla na krku. 

Na doktora práv promoval 
na Univerzitě Karlově v Praze 
5. března 1948. K titulu JUDr. 
mu písemně gratuloval osob-
ní tajemník prezidenta Beneše 
Smutný. Bylo to těsně po komu-
nistickém převratu, jak dokládá 
vysokoškolský diplom s narychlo 
přelepeným dosavadním rekto-
rem Englišem a přepsaným jeho 
nástupcem Bydžovským.

Obě dcery se zajímaly, zda nám 
otcovo zahraniční angažmá neu-
škodilo za války a v době totali-
ty. Mohli jsme říci, že za války 
nikoliv, ovšem v éře komunismu 
byla naše rodina díky statečnému 
odbojáři vydírána a kádrována 
nepříznivými posudky.

Naštěstí už jsou ty časy pryč  
a nic nebrání, abychom si v červ-
nu 2019 důstojně připomenuli 
Adolfovo 100. výročí narození.

Hynek Jurman

Vzácná návštěva z Anglie

Dcery A. Jurmana před jeho rodným domem

Válečný kříž a další vyznamenání 
A. Jurmana

S P OL E Č E N SK Á
    K RON I K A

Narozené děti: 
 
 

Elyas Slama
 Elena Škopová
 Stella Havlasová
Významné životní jubileum oslaví v měsících 
duben - červen 2019:

Filip František  Kaldová Božena
Skokan Václav  Zlochová Hana
Ondráček Jaroslav Brázdová Jaromíra
Šťavíčková Věra  Šťavíček Jaroslav
Hřebíček Rostislav Uhlířová Eliška
Bartoňová Zdeňka

B
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Lyžařský výcvik proběhl le-
tos v Jeseníkách na sjezdovkách  
v Petříkově.

V pondělí, 18. 2. 2019, jsme 

odjeli s plnou polní do 
Jeseníků. Po ubytování 
jsme obhlédli sjezdovky, 
okolí a rozdělili jsme se 
do družstev. Od úter-
ka začala tvrdá práce ve 
družstvech. Večery jsme 
trávili společným poví-
dáním, poslechem hudby 
a společenskými hrami.

Týden utekl jako voda 
a v sobotu jsme se všichni jako 
lyžaři vrátili domů.

Radomíra Loukotová

HORY  2019

Dne 13. 2. 2019 jsme byli  
v KD v Bystřici nad Pernštej-
nem na Úžasném divadle fyziky.  
Naše téma bylo Teplo a chlad. 
Předváděli nám tam různé po- 
kusy týkající se fyziky a před-
stavení bylo zábavné. Nejvíc se 
mi líbil konec, kdy udělali vel-
kou vodní mlhu z vroucí vody  

a kapalného dusíku.
Hana Kolářová, 7. ročník

Labyrint na krajské soutěži 

 

Mateřská škola  Štěpánov  nad  Svratkou
vás zve na

ZÁPIS  DO MŠ  a 
DNY OTEVŘENÝCH DVEŘÍ

Dny otevřených dveří
od 14:30 do 16:00 hodin

•  ČT 11. dubna 2019
•  ST 17. dubna 2019
•  ČT 25. dubna 2019

ZÁPIS

• ve čtvrtek 2. května 2019
od 13:30 do 16:00 hodin

K zápisu donést k nahlédnutí rodný list dítěte 
    a doložit platným dokladem trvalý pobyt dítěte.  

Více informací na:  www.zsstep.cz

 

Základní  škola  Štěpánov  nad  Svratkou
zve na

ZÁPIS  DO  1.   TŘÍDY  
      pro školní rok 2019 / 2020 

K zápisu je třeba doložit rodný list 
dítěte a platné doklady  

totožnosti zákonného zástupce.

Ve středu
17. dubna 2019

od 13:00 do 16:00
v budově ZŠ

A
   
   B

 C

J a r n í   z p í vá n í 
     s  L a b y r i n t e m
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Vstupné dobrovolné

   Zazní písně různých žánrů doplněné 

 přednesem   I v a n y  Va l e š o v é

  

B O r O V ě N k a   a   s O u t ě ž   Z P ě VÁ Č E k   2 0 19

Dne 23. března se 9 zpěváčků z našeho souboru zúčastnilo kraj-
ského kola  soutěže Zpěváček ve zpěvu lido-
vých písní. Mezi 80 soutěžícími se rozhodně 
neztratili. V nejmladší kategorií získal třetí 
místo Michal Kubík, v hlavní kategorii dětí ve 
věku 10-15 let postoupila Kateřina Skokanová 
do finálového kola a v nejstarší kategorii ob-
držela cenu za třetí místo Michaela Sedlářová. 
Za doprovod všech zpěváčků děkujeme Šárce 
Blechové a p. uč. Barboře Ryšánkové.

Bohumila Blechová

Ve čtvrtek 21. března jsme se 
zúčastnili krajského kola Celo-
státní přehlídky dětských pě-
veckých sborů v Bystřici nad 
Pernštejnem. Přehlídce před-
cházelo víkendové soustředění, 
na kterém jsme utužili kolektiv, 
zdokonalili pěvecké dovednosti 
a techniku a propojili zpěv s do-
provodnými rytmickými i melo-
dickými nástroji.

Pro některé byla soutěž hudeb-
ní premiérou, protože v únoru 
a březnu posílilo náš sbor sedm 
zpěváků z 1. stupně.

I když jsme byli nejmenší zú-
častněnou školou, zpěv a výběr 
písní zaujal porotu natolik, že 
nám udělila dvě stříbrná ocenění 
– v kategorii 1. i 2. stupeň.

Děkujeme všem, kteří nám 
fandí a podporují naši činnost.

DPS Labyrint

Úžasné divadlo f yziky
Vzhledem k blížícímu se zápi-

su (2. května 2019) do mateřské 
školy a množícím se dotazům 
přináším několik bodů týkajících 
se přijetí dětí do MŠ ve Štěpánově 
nad Svratkou. Kompletní výčet 
informací naleznete ve Směrnici 
pro přijímání dětí k předškolní-
mu vzdělávání do mateřské školy 
umístěné v prostorách naší MŠ 
nebo na webových stránkách 
školy. Dovoluji si doporučit Všem 
zúčastněným rodičům tento do-
kument prostudovat.

Přijímání dětí do naší školky je 
závislé každý rok kromě předem 
daných kritérií na počtu uvol-
něných míst. Celková kapacita 
mateřské školy je 46 dětí. Jedním  
z rozhodujících hledisek pro při-
jetí dětí k předškolnímu vzdělá-
vání ve školním roce 2019/2020 je 
věk dítěte. Kromě věku dítěte je 
důležité trvalé místo pobytu dí-

těte. V případě štěpánovské MŠ 
jsou přednostně přijímány děti 
starší 3 let s trvalým pobytem  
v příslušném školském obvodu 
(aktuálně je náš školský obvod  
z rozhodnutí zastupitelstva 
městyse sestaven ze tří území – 
Štěpánov nad Svratkou, Ujčov  
a Koroužné). V případě cizinců 
jde o místo k pobytu v tomto ob-
vodu. K zápisu je tedy nutné při-
nést o tomto pobytu potvrzení 
(např. občanka dítěte, pas dítěte 
popř. výpis z evidence obyvatel). 

Žádost je možné si stáhnout na 
webu školy – www.zsstep.cz, kde 
naleznete i další příslušné doku-
menty k zápisu nebo si ji můžete 
vyzvednout v mateřské škole. Při 
rozhodování postupuje vedení 
školy dle výše zmiňované směr-
nice a podle platných zákonů. 

Stanislava Kubíková

ZÁPIS do mateřské školy
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AKTUÁLNĚ  Z  MATEŘSKÉ  ŠKOLY
Otevřená „školka“

Stejně jako v předchozím roce, 
také letos ještě před samotným 
zápisem otevřeme mateřskou 
školu pro děti, které ji ještě ne-
navštěvují. Cílem je, aby alespoň 
trochu za přítomnosti svých blíz-
kých poznaly prostředí, které se 
pro ně v budoucnu může stát pra-
videlným prostorem pro setkává-
ní s novými kamarády. Tyto dny 
jsou stanoveny na dva čtvrtky 
11. a 25. dubna a středu 17. dub-
na 2019 od 14:30 do 15:00. 

Těší se na Vás učitelky z MŠ

Další období v mateřské 
škole a Dětský karneval
Leden, únor a březen, to jsou 

měsíce, které nám uplynuly 

od posledního článku ve Ště-
pánovinkách o tom, co se děje 
v mateřské škole. V lednu a úno-
ru nám přála občas i sněhová 
nadílka, tak jsme využili zimní 
„stroje“ a dováděli v okolí školky. 
Únor přinesl zajímavou akci pře-
devším pro předškoláky v rámci 
projektu Lesní dobrodružství. 
Děti se hravou formou s krysáky 
Edou a Hubertem seznamovaly  
s odpadovou problematikou a na 
závěr si vyráběly vermikompo-
stér, který nám zůstal ve škole. 
Žížalám dáváme zbytky zeleniny 
a čekáme, až začnou produkovat 
„žížalí čaj“, který použijeme jako 
hnojivo pro květiny. Děti tak mo-
hou přímo sledovat, co se děje  
s tím, co nedojí. Pro malé i velké 
byl zážitkem příjezd policejního 
vozidla. Bohužel se kvůli zásahu 
nemohli policisté zdržet déle, ale 
děti si mohly vyzkoušet podstou-
pit dechovou zkoušku. Všichni se 
také pobavili u zubařské pohád-
ky DIVADLA ÚSMĚV. V rámci 
projektu Štěpánov čte dětem jsme 
měli připraveny zajímavé dny 
nejen s knihou, ale také vyprá-
věním a zábavnými hrami, kte-
ré děti vedly k zájmu o pohádky  
a vyprávění. Mnozí byli úplně 
poprvé ve štěpánovské knihov-
ně. Poutavý program jsme pro-

žili také s Vandou  
a Standou, kteří si 
připravili hravou 
formou seznáme-
ní dětí se zdravým 
životním stylem.

Po jarních prá-
zdninách jsme 
se vrhli už do 
jarních témat  
a především do 
přípravy Dětského 
karnevalu, který 
proběhl 24. března 2019. Kar-
neval se vydařil. Děti vypadaly 
šťastně a rodiče, i přes velkou 
náročnost takovou akci zorgani-
zovat, působili také spokojeně. 
Program byl vyplněn hudbou  
a tancem, odstartovali jsme pro 
všechny známým „Kachním 
tancem“, dále si mohly děti za-
soutěžit při jednoduchých hrách. 

Všem maskám byl přichystán 
párek a všichni se těšili nejvíce 
na velkou tombolu. Letošní ceny 
byly vskutku atraktivní a sešel se 
nám také rekordní počet dortů. 
Velice děkujeme rodičům v jejich 
zapojení a všem, kteří nás v tako-
véto aktivitě podpořili.

Učitelky z MŠ

P O D Ě K O V Á N Í

Rádi bychom poděkovali všem sponzorům, kteří nás pod-
pořili, jak před Vánocemi, tak také nyní při pořádání kar-
nevalu. Velice si Vaší podpory vážíme. Kompletní seznam 
sponzorů, kteří nás podpořili, naleznete na webových 
stránkách naší školy www.zsstep.cz. 

Mateřská škola
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JAK JSME „VYDÁVALI“ 

ČASOPISY
Na samém konci února se za 

mnou stavila paní Bláhová, bý-
valá uklízečka z učiliště. A prý 
můj syn je moc pěkný a schopný 
kluk, vídává ho v televizi. Podi-
vil jsem se, že paní ve věku přes 
70 let sleduje fotbalové aktuali-
ty. Doma jsem ale zavzpomínal 
na novinářské začátky, kdy můj 
syn v předešlé kariéře letěl jako 
reportér na šampionát kamsi do 
Číny či do Ruska a pozdravil mě 
esemeskou z letiště ve Frankfur-

tu nad Mohanem. Zeptal jsem se,  
s kým letí, protože jsem naivně 
předpokládal, že cestuje celý štáb 
či že má k ruce minimálně tech-
nika. Odpověď byla jednoznačná: 
„Letím sám, Míša už není malý 
kluk!“ Tehdy jsem byl dojatý  
a teď vlastně znovu. Škoda, že už 
není malý kluk. Škoda, že já sám 
už nejsem kluk, to by bylo něco! 

A v tom dojetí jsem díky paní 
uklízečce po létech otevřel svoji 
13. komnatu, tedy krabici s ručně 
vyvedenými časopisy, které jsem 
jako kluk psal a vydával. Vyrůs-
tal jsem v Olešničce s partou mi-

mořádně 
f y z i c k y 
zdatných  
a šikov-
ných klu-
ků. Snažil 
jsem se  
s nimi ve 
všem dr-
žet krok, 
ale navíc 
jsem ješ-

tě hodně četl a brzy si po vzoru 
hrdinů z foglarovek začal psát 
deník i časopis. Teď na jaře tomu 
bude už rovných 50 let, kdy jsem 
v dubnu začal tvořit a koncem 
května 1969 vydal první čís-
lo Žlutého kvítku. Do něj jsem 
splácal všechno možné – pokul-
hávající dobrodružné i komické 
povídky, pověsti, sportovní ak-
tuality, verše, medailonky osob-
ností, politické aktuality, zprávy  
z obce, dokonce i kreslený ko-
miks. Aby toho nebylo málo, na 
koleni jsem takto časem vydával 
hned tři tituly – Žlutý kvítek RŠ, 
Čech a Čmelák. Bratr se časem 
přidal s Táborákem, už předtím 
ale Toník Špaček z Vrtěžíře také 
se Žlutým kvítkem, navíc jeho 
sestra Bohuška a sousedka Ma-
řenka Žličarová se pustily do 
psaní ZÁMĚNY a Perličky, takže 
jsme ve třech chalupách „vydá-
vali“ minimálně 7 časopisů. Do 
nich jsme vkládali různé přílohy  
a psali tzv. Speciály, no prostě 
jsme se oháněli o sto šest. I spo-

lužáky jsme časem vyburcovali, 
takže 8. A vydávala TAM-TAM 
a 8. B Vpřed. A učitelé nás za to 
občas pochválili.

Samozřejmě příspěvky nepře-
sahovaly dětský obzor, ale mno-
hým se s chutí zasmějeme ještě 
dnes. A i nějaký dokumentační 
význam ty pokusy mají. Najdu v 
nich třeba, co se v těch letech v 
obci budovalo a také většinu vý-
sledků štěpánovských fotbalistů 
za 5 let i se střelci branek. Ten 
hlavní časopis, Žlutý kvítek Rych-
lých šípů, jsem psal v letech 1969-
1974, v pozdějších ročnících mi 
výtvarně vypomáhali kamarádi 
z průmyslovky a já si za ta léta 
slušně vypiloval styl. I díky tomu 
jsem pak vydal 36 knih. A že jsem 
se při jejich vzniku něco dozvěděl 
a pobavil! 

Mít tak dnešní písíčka a tiskár-
ny, to by se tehdy psalo! Ale já si 
vlastně díky Bystřicku a Štěpáno-
vinkám píši své Žluté kvítky i po 
50 letech... 

Hynek Jurman
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Turnaj 
ve stolním tenise

Nohejbalový klub Štěpánov 
pořádal již třetí ročník turna-
je ve stolním tenise, který se 
konal 26. 1. 2019 v tělocvič-
ně ZŠ Štěpánov. Do turnaje 
se přihlásilo 24 hráčů  
z širokého okolí. Tur-
naj nakonec ovládl 
František Hegr, druhý 
se umístil Marek Tut-
ko, oba z Poličky.  Na 
třetím místě skončil 
místní hráč  Vlastimil  

Beneš st.  Tímto bychom chtě-
li poděkovat všem hráčům  
za účast a ZŠ Štěpánov za po-
skytnutí tělocvičny. Těšíme se 
na další ročník, do kterého se, 
doufejme, přihlásí více zdejších 
hráčů.

Za NK Pavel Beneš

                           FOTBALOVÁ  PŘESTÁVKA
Děti a dorost
Zimní přestávka mezi pod-

zimními a jarními zápasy začala 
našim mládežnickým týmům 
již v půlce října. Díky příznivé-
mu počasí bylo venkovní hřiště 
dál využíváno přípravkou i žáky  
k tréninkům až do začátku listo-
padu. Dorost už je přeci jen otu-
žilejší, proto si tréninky protáhl  
o něco déle. 

Většina našich dětí by nejraději 
neměla žádnou přestávku a chtě-
la ihned začít chodit trénovat do 
tělocvičny. Nás trenéry to velmi 
těší, nicméně nějaký týden bez 
fotbalu je zapotřebí, aby se člověk 
na chvíli odreagoval a nabil no-
vou energií.

V půlce ledna jsme se znovu se-
šli a začali s trénováním ve školní 
tělocvičně. Halovou část sezó-
ny zpestřily žákům dva turnaje  

ve Žďáře a Svratce. Zima utekla 
jako voda a s koncem března jsme 
se vrátili zpět na trávu, kde vyhlí-
žíme začátek sezóny. Dorost za-
hájí jarní sezónu 13. dubna, žáci 
začínají 14. dubna a přípravka  
o týden později 21. dubna.

Muži
Mužům jarní sezóna již začala. 

První utkání odehráli 23. března. 
V zimě měl tým samozřejmě také 
přestávku, k trénování se vrátil 
začátkem ledna. K nabírání kon-
dice využíval, stejně jako mládež, 
štěpánovskou tělocvičnu. Při 
lepším počasí si přípravu zpest-
řil výběhy do okolní krajiny. Ne-
zbytnou součástí zimní přípravy 
byla i přátelská utkání.

V týmu jsme přivítali i posily.  
S nabytými zkušenostmi z Byst-
řice se vrací Tomáš Samek. Sta-

ronovou tváří je také Dominik 
Fiala. Podařilo se přivést i dru-
hého gólmana, Davida Kubicu, 
bývalého hráče Nového Města na 
Moravě. 

Naší snahou je, aby se do týmu 
postupně zapojovali i naši od-
chovanci z řad dorostenců. Bě-
hem zimy tak první z nich začali 
atmosféru dospělého fotbalu po 
troškách poznávat. Budeme dou-
fat, že na sobě budou kluci dál 
tvrdě pracovat a brzy se do do-
spělého fotbalu prosadí.

Přijďte fandit
S nástupem jara přichází kaž-

doroční starost o trávník a záze-
mí. V nejbližších dnech nás čeká 
vyčesání trávníku, jeho uválco-
vání a pohnojení. Díky finanční 
podpoře budeme moci k sekání 
využívat novou sekačku. Je také 

n u t n é 
o p r a v i t 
jednu ze 
střídaček, 
kterou po-
ničil silný 
vítr v půl-
ce března.

Věříme, že jarní sezóna bude 
pro naše týmy úspěšná. Na se-
zónu se všichni těšíme, jak  
na samotné zápasy, tak na vás, 
na diváky, kteří nás přijdou pod-
pořit. Budeme mít pro vás opět 
připravené občerstvení. Těšit se 
tak můžete při zápasech příprav-
ky na párky v rohlíku a točenou 
limonádu, při zápasech mužů na 
grilované klobásky, pivko či so-
dovku. To vše podpořené drob-
nými laskominami na zub.

Za FK Železárny Štěpánov 
Petr Skokan

Poslední hrou, kterou divadel-
ní spolek Vofuk nastudoval, byla 
hra Marie Janíčkové - Ve škole 
je bomba. Tuto hru jsme mimo 
Štěpánova zahráli i v několika 
okolních obcích a zatím poslední 
repríza proběhla v Třešti, kde se 
16. 3. 2019 konal 58. ročník Třešť-
ského divadelního jara. 

Jedná se o soutěžní přehlídku 
amatérských divadel. Soubor tam 
jel s lehkou nervozitou, protože 
na poslední chvíli došlo k pře-
obsazování rolí. Někteří herci se 
museli učit kompletně celý text 
znovu, ale ujali se toho s nadše-
ním a vše dobře dopadlo. Tato 
hra pojala celkem 15 herců a najít 
termín tak, aby to časově každé-
mu vyhovovalo, je často veliký 
problém. 

Proto jsme do Třeště jeli s je-
diným cílem, a to, pořádně si 

představení užít. To se myslím  
z laického pohledu povedlo. Sa-
mozřejmě odborná komise pár 
nedostatků našla. Po představe-
ní se konalo posezení s diváky  
a porotou, kde nám moderátorka 
Alena Veliká, scénografka Kate-
řina Baranowská a divadelní pu-
blicista a kritik Ladislav Vrchov-
ský celé představení rozebrali, 
řekli, co se jim líbilo a co nelíbilo 
a dali několik dobrých rad, které 
by nám mohly při nastudování 
dalších her pomoci.

Ať už s jejich kritikou souhla-
síme či nikoli, 
své volné chvilky 
věnujeme čin-
nosti, která těší 
nás a doufáme, že  
i naše diváky. 

Barbora 
Hošková

Vofuk hraje...

      MASOPUST
Masopust byl i letos veselý.
Copak jste v ulicích viděli?
Pro štěstí Čtyřlístek nescházel,
kominíček je na cestě provázel.
V dlouhém kabátě komisař veliký
bavil dvě šlechtičny s rukávníky.
Doktorka dva bacily proháněla,
všem kolena obvazovat chtěla.

Pat a Mat žádnou práci si nenašli
s Kašpárkem na kus řeči si zašli.
Medvěd nezmizel v divokém lese,
koukal, co Karkulka v košíku nese.
Zvoneček modrý byl hodně veselý,
permoník s kuchtíkem se ho drželi.
Žid nám ukázal svou ženu - čiperku...
Policajti rodinu Aranky měli v merku.
Snad jsem na někoho nezapomněla...
Všem poděkovat bych i letos chtěla!
             LM

Od března lze ukládat 
OLEJ  Z  KUCHYNĚ

do černého kontejneru 
na náměstí.


